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Wp?yw przygotowania pacjenta na wynik badania laboratoryjnego [1]

W nowoczesnej medycynie nawet 70% decyzji dotycz?cych post?powania z pacjentem opartych jest na wynikach
bada? laboratoryjnych. Przygotowanie pacjenta do bada? laboratoryjnych ma podstawowe znaczenie dla
uzyskania wiarygodnego wyniku, który powinien odzwierciedla? aktualny stan jego zdrowia, a nie chwilowe
wahania oznaczanych substancji. Nale?y mie? ?wiadomo?? tego, ?e badanie laboratoryjne zaczyna si? ju? w ?yle
pacjenta i nale?y si? do niego odpowiednio przygotowa?.

Dlaczego badania wykonujemy na czczo?

Dieta jest wa?nym czynnikiem wp?ywaj?cym na szereg oznaczanych parametrów. Wa?ne, aby odró?ni? efekty
zwi?zane z przyj?ciem pojedynczego posi?ku od tych b?d?cych efektem diety pacjenta. I tak, bezpo?rednio po
posi?ku wrasta st??enie takich parametrów jak triglicerydy, glukoza, aminotransferaza alaninowa, bilirubina,
fosforany, a tak?e liczba leukocytów (g?ównie granulocytów). U pacjentów stosuj?cych diet? bogatobia?kow? i
wysokopurynow? stwierdza si? podwy?szone poziomy mocznika, kwasu moczowego, amoniaku. Wczesnym
objawem stosowania diety niskobia?kowej jest obni?enie st??enia prealbuminy i bia?ka wi???cego retinol, a tak?e
kreatyniny.

Dlatego materia? do bada? rutynowych powinien by? pobierany na czczo, po up?ywie 10-12 godzin od ostatniego
posi?ku. Kolacja w dniu poprzedzaj?cym badanie powinna by? lekkostrawna i spo?yta nie pó?niej ni? o godzinie
18.00 – 19.00.

Czy wa?ne jest aby badania wykonywa? rano?

Krew do bada? rutynowych powinno si? pobiera? rano, w godzinach 7.00 – 9.30. Nie tylko dlatego, ?e pacjent
powinien by? na czczo. Drugim istotnym powodem jest to, i? zakresy referencyjne (powszechnie nazywane
„normami”) s? wyznaczane w?a?nie dla takich warunków. St??enie wielu parametrów zmienia si? w ci?gu doby –
wykazuj?c tzw. fizjologiczne rytmy dobowe. Np. st??enia jonów sodu, potasu i magnezu jest najni?sze w nocy, a
najwy?sze w godzinach porannych. Zmienno?? oko?odobowa kortyzolu mo?e skutkowa? otrzymaniem
niewiarygodnych wyników doustnego testu obci??enia glukoz?, je?li test ten przeprowadza si? po po?udniu.

Zaburzenie rytmu dobowego poprzez prac? w porze nocnej powoduje podwy?szenie st??enia glukozy, kwasu
moczowego i cholesterolu.

U kobiet liczba leukocytów, OB i st??enia hormonów p?ciowych zale?? od fazy cyklu. Dlatego nie zaleca si?
rutynowego wykonywania bada? laboratoryjnych w czasie miesi?czki.

Czy aktywno?? fizyczna mo?e wp?yn?? na wynik badania?

Podczas wysi?ku fizycznego dochodzi do przesuni?? p?ynów pomi?dzy przestrzeni? wewn?trznaczyniow? i
?ródmi??szow?, utraty p?ynów z potem i zmian st??e? hormonów np. wzrostu st??enia adrenaliny, glukagonu,
kortyzolu, ACTH i innych. To z kolei mo?e poci?ga? za sob? zmiany st??e? kreatyniny, bia?ka ca?kowitego,
albuminy i substancji wi???cych si? z albumin? takich jak wap?, bilirubina, hormony, leki. Wzrosn?? mo?e liczba
erytrocytów i leukocytów (osi?gaj?c nawet warto?ci ponad 25 tys. na mikrolitr). Przy du?ym wysi?ku fizycznym
mo?e doj?? do niedotlenienia mi??ni szkieletowych, co objawia si? wzrostem st??enia mleczanów, kinazy
kreatynowej (tak?e frakcji CK-MB), kreatyniny, mioglobiny, LDH, AST. Wysi?ek fizyczny przyczynia si? do aktywacji
uk?adu krzepni?cia, co prowadzi do skrócenia PT i APTT oraz wzrostu d-dimerów. W badaniu ogólnym moczu
mo?na zaobserwowa? pojawienie si? erytrocytów, leukocytów i bia?ka. Objawy te s? osobniczo zmienne i zale??
od wytrenowania organizmu.

Dlatego zaleca si?, aby pacjent przed wykonaniem bada? unika? intensywnego wysi?ku fizycznego na 2-3 dni
przed badaniem. W dniu badania powinien unika? stresu, wysi?ku, a bezpo?rednio przed pobraniem krwi powinien
odpocz?? w pozycji siedz?cej co najmniej 15 minut.
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Kawa, alkohol, papieros – czy wp?ywaj? na wynik badania?

Kofeina powoduje wzrost przes?czenia k??buszkowego oraz spadek wch?aniania zwrotnego elektrolitów w
kanalikach nerkowych, co manifestuje si? obni?eniem poziomu tych sk?adników we krwi. Przyczynia si? natomiast
do wzrostu st??enia glukozy. Ponadto aktywowana przez ni? lipoliza powoduje nawet trzykrotny wzrost poziomu
wolnych kwasów t?uszczowych, które wp?ywaj? po?rednio na poziomy hormonów i leków zwi?zanych z albumin?.

D?ugotrwa?e palenie wp?ywa na poziom leukocytów, hematokrytu, lipoprotein, aktywno?? niektórych enzymów,
poziomy hormonów, witamin i markerów nowotworowych (np. CEA).

Wp?yw alkoholu na wyniki bada? zale?y od okoliczno?ci. Ostre efekty (kwasica metaboliczna, wzrost st??enia
mleczanów, kwasu moczowego i spadek st??enia glukozy) wyst?puj? po 2-4 godzinach od spo?ycia. Nast?pstwem
przewlek?ego przyjmowania alkoholu jest wzrost aktywno?ci enzymów takich jak ALT, AST (skutek toksyczno?ci
etanolu dla w?troby) i GGTP. Wzrasta te? poziom triglicerydów, natomiast towarzysz?cy alkoholizmowi spadek
kwasu foliowego objawia si? m.in. wzrostem obj?to?ci erytrocytów (MCV).

Czy preparaty zio?owe i suplementy diety wp?ywaj? na wyniki bada??

Stosowanie preparatów zio?owych powinno by? zawsze konsultowane z lekarzem. Mechanizm dzia?ania zió? jest
ró?norodny. Zio?a mog? wp?ywa? bezpo?rednio na przemiany metaboliczne w organizmie, wchodzi? w interakcje
z lekami modyfikuj?c ich dzia?anie. Znane jest dzia?anie obni?aj?ce INR preparatów dziurawca, ?e?szenia. I
odwrotnie - po spo?yciu preparatów z imbirem, rumiankiem pospolitym, mleczkiem pszczelim dochodzi do wzrostu
wska?nika INR.

Substancje aktywne zawarte w zio?ach i mieszankach zio?owych, których sk?ad nie zawsze jest znany, mog?
prowadzi? do uzyskiwania nieprawid?owych wyników.

Laboratoria ?wi?tokrzyskiego Centrum Onkologii opracowa?y instrukcje dla pacjentów opisuj?ce zasady
przygotowania si? do bada?. Instrukcje te dost?pne s? u personelu piel?gniarskiego w ka?dym oddziale oraz w
pobieralniach krwi.

 

TEKST: mgr Gra?yna Antczak, specjalista analityki klinicznej,

Kierownik Zak?adu Diagnostyki Laboratoryjnej ?CO
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